
Protokół Nr IV/2019

 z sesji Rady Gminy Barciany

 z dnia  04 stycznia 2019 r.

Ad 1. Otwarcie i stwierdzenie quorum.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas otworzyła obrady
IV sesji  Rady Gminy Barciany.  Powitała  Wójta  Gminy Barciany – Martę  Kamińską,
Skarbnika  Gminy  –  Magdę  Świercz,  Sekretarza  Gminy  –  Annę  Tereszko. Powitała
następnie  zaproszonych  gości:  dyrektorów  i  kierowników  jednostek  organizacyjnych,
sołtysów,  funkcjonariuszy  Straży  Granicznej,  mieszkańców  Gminy,  protokolantkę.
Powitała  członków Rady Gminy Barciany i  na  podstawie  listy  obecności  stwierdziła
quorum – 13 obecnych radnych. Powiedziała, że radna Małgorzata Mateusiak przebywa
na zwolnieniu lekarskim. W trakcie obrad przybył radny Dawid Jackiewicz oraz Prezes
Spółki Zakład Gospodarki Komunalnej – Jacek Sapela. 
 

Ad 2. Powołanie sekretarza obrad.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedziała, że
kolejnym punktem sesji jest powołanie sekretarza obrad. Na sekretarza obrad powołała
Wiceprzewodniczącego Rady Gminy – Wiesława Gajdowskiego.  

Ad 3. Przyjęcie protokołu z IIII sesji Rady Gminy.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedziała, że
protokół z III z sesji z dnia 28 grudnia br. był wyłożony na pół godziny przed sesją.
Zapytała, czy są uwagi do treści protokołu. Uwag nie zgłoszono. Zapytała następnie, kto
jest  za  przyjęciem  protokołu.  W  głosowaniu  jawnym  za  przyjęciem  protokołu  z
poprzedniej sesji głosowało 13 radnych, głosów przeciw i wstrzymujących nie było.

Ad 4. Przedstawienie porządku obrad – wnioski o zmianę porządku.

Następnie  Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas po-
wiedziała, że zgodnie z § 25 ust. 4 Statutu Gminy Barciany Radni otrzymali powiadomie-
nie o sesji wraz z materiałami 14 dni przed sesją.  Dodała, że zgodnie z § 36 Statutu Gmi-
ny można przedstawiać wnioski w sprawie zmian porządku obrad. Stwierdziła, nie wpły-
nął żaden wniosek. Następnie przedstawiła porządek obrad:

1. Otwarcie i stwierdzenie quorum.

2. Powołanie sekretarza obrad.

3. Przyjęcie protokołu z III sesji Rady Gminy.

4. Przedstawienie porządku obrad sesji - wnioski o zmianę porządku.

5. Informacja Wójta Gminy o realizacji podjętych uchwał Rady Gminy i działaniach mię-
dzy sesjami.

6. Interpelacje i zapytania Radnych.

7. Projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bar-
ciany na lata 2019-2031.

1



8. Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy Barciany na 2019 r.:

1) odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem,

2) odczytanie opinii Komisji Stałych, w tym Komisji właściwej do spraw budżetu,

3) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej,

4) przedstawienie stanowiska Wójta w sprawie opinii Komisji Stałych i opinii Regio-
nalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie,

5)  głosowanie nad projektem uchwały budżetowej. 

9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.

10. Wolne wnioski i informacje. 

11. Wnioski mieszkańców. 

12. Sprawy różne. 

13. Zakończenie obrad.
 

Następnie Przewodnicząca Rady Gminy zacytowała następnie § 66 ust. 1 Statutu Gminy
Barciany, który mówi, że : „Rada Gminy w drodze głosowania może postanowić o prze-
prowadzeniu głosowania imiennego w każdej sprawie, w której dopuszczalne jest głoso-
wanie jawne” . powiedziała, że zgłasza wniosek formalny, aby uchwały były podejmowa-
ne dzisiaj w trybie głosowania imiennego. Poddała następnie ten wniosek pod głosowa-
nie. W głosowaniu wniosek został przyjęty jednogłośnie – 13 głosami za.    

Ad  5.  Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  Wiesława  Małgorzata  Kłaczko  –  Dyjas
powiedziała,  że  kolejnym punktem obrad  jest   informacja  Wójta  Gminy o  realizacji
podjętych uchwał Rady Gminy i działaniach między sesjami. Poprosiła o przedstawienie
informacji  Wójta  Gminy o pracach Wójta  w okresie  międzysesyjnym,  a  zwłaszcza o
wykonaniu uchwał Rady.

Wójt Gminy – Marta Kamińska przedstawiła informację o realizacji podjętych uchwał
Rady Gminy i  pracach  w  okresie  międzysesyjnym (informacja  stanowi  załącznik  do
protokołu).

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko - Dyjas podziękowała za
złożoną informację.

Ad 6.  Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko - Dyjas poprosiła o
zgłaszanie interpelacji i zapytań Radnych.

Radna Tamara Musiałowska  zgłosiła interpelację dot. usytuowania przejść dla pieszych 
w miejscowości Drogosze tj. na drodze wojewódzkiej Nr 590:

- pierwsze, przy budynku nr 15 od strony Barciany – zupełnie nie widać nadjeżdżających 
pojazdów;

- drugie przejście także niebezpieczne od strony cmentarza, tam jest ścieżka rowerowa i 
ustawiony wysoki płot – brak widoczności. 
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Radna Agnieszka Kuczewska ponowiła interpelację z sesji 28 grudnia 2018 r., tym razem
na wniosek użytkownika drogi P. Ginko, o utwardzenie drogi do państwa Dudzińskich. 

Radny Grzegorz Całuch złożył interpelację na piśmie w sprawie naprawy dróg gminnych 
w Sołectwach: Suchawa, Gęsiki, Gęsie Góry ( pismo w załączeniu).

Radna Justyna Korzeniewska zgłosiła na wniosek mieszkańców Starego Dworu Barciań-
skiego interpelację dotyczącą wycięcia 2 dębów przy wjeździe - na początku miejscowo-
ści. Dodała, że drzewa są zniszczone przez robaki i mieszkańcy obawiają się o swoje ży-
cie i zdrowie. 

Radny Andrzej Szwajdych poinformował, że dokonał objazdu wszystkich dróg gmin-
nych, które są na jego terenie i wymienił następnie drogi gminne:

- Dobrzykowo nr 125005N - pilne,

- Garbno 125003N,

- Solkieniki 125006N, 125010N,

- Silginy 125009N, 125008N,

- Krelikiejmy nr 125008N, 125011N, 125017N,

- Piskorze nr 125015N,

- Momajny nr 125014N,

- Rutka – Momajny 125013N,

a następnie zawnioskował o wycinkę krzaków, samosiewów, odrostów i wilków w ciągu 
tych dróg oraz naprawę nawierzchni. 

Radny Andrzej Szwajdych zgłosił interpelację dotyczącą poszerzenia i zebrania poboczy 
na drodze powiatowej Nr 1396N Michałkowo – granica gminy. 

Radny Andrzej Szwajdych zgłosił interpelację dotyczącą wyciętych gałęzi w ubiegłym 
roku i pozostawionych w rowie na drodze powiatowej Nr 1985N Momajny - Skandawa. 

Radny Andrzej Szwajdych zapytał, czy będzie kontynuacja modernizacji dróg powiato-
wych Nr 1581N Krelikiejmy – Kolwiny oraz Nr 1701N Skandawa – Garbno,

Więcej interpelacji i zapytań nie zgłoszono.
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Ad 7.    Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powie-
działa,  że  kolejnymi  punktami  obrad  dzisiejszej  sesji  są:  projekt  uchwały  w sprawie
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Barciany na lata 2019-2031 oraz
projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy Barciany na 2019 r. Powiedziała,
że nad tymi dokumentami, które poprzedni  Wójt Gminy przekazał do 15 listopada,  po-
chylały się już wszystkie komisje. Poprosiła Skarbnika Gminy o zabranie głosu i przed-
stawienie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Barciany na lata 2019-2031. 
Skarbnik Gminy – Magda Świercz powiedziała, że Wieloletnia Prognoza Finansowa pro-
gnozuje lata 2019 – 2031 ze względu na zobowiązania z tytułu płatności kredytowych, 
które są rozłożone na dwa lata.  Omówiła następnie projekt uchwały zgodnie z załączo-
nym do projektu uzasadnieniem - Objaśnienia przyjętych wartości do Wieloletniej Pro-
gnozy Finansowej Gminy Barciany na lata 2019-2031.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas podziękowała za
przedstawienie projektu uchwały. Odczytała następnie treść uchwały Regionalnej Izby Ob-
rachunkowej w Olsztynie w sprawie opinii o projekcie WPF. Dodała, że podczas ostatnie-
go wspólnego posiedzenia Komisji była obecna Pani Skarbnik, która szczegółowo ten pro-
jekt omówiła. 

Głos zabrał Wiceprzewodniczący Rady Gminy – Wiesław Gajdowski, który powiedział, że
za chwilę będzie opiniowana Wieloletnia Prognoza Finansowa, a następnie budżet, które
nie były przygotowane przez obecną panią Wójt, tylko były przygotowane przez poprzed-
niego Wójta. Dokumenty te zostały zaopiniowane przez Regionalna Izbę Obrachunkową,
wskaźniki są spełnione , a kredyt o którym tak głośno się mówi, spłaty są rozłożone do
2031 roku. I gmina jest wypłacalna. Ktoś kto mówi, że stoimy na skraju  czegoś tam, uwa-
ża, osobiście, że jest to nieprawdą. Podczas kampanii były kwoty jakieś przytaczane, ale
on może to merytorycznie rozmawiać. Przy dobrej gospodarce Pani Wójt, dobrej i wyrozu-
miałej, i pieczy Pani Skarbnik, żebyśmy się jako radni, zbyt mocno nie rozhuśtali w tych
inwestycjach Powiedział, że w załączniku nr 3 są przedstawione inwestycje. Na same dro-
gi jest zaplanowane ponad 1 mln, Ogólnie inwestycje zamykają się kwotą 2 mln. Tego nie
da się zrobić w ciągu roku, na to potrzeba lata. Jest pozytywna opinia RIO. Dodał, że jedna
z gmin pracuje na negatywnej opinii RIO. Dodał, że te 18 mln, które zostały wydane od
2010 roku nie zostały wydane bezinteresownie, nie zostały zmarnowane.  Jeżeli ktoś tak
stwierdza, to uważa, że jest w błędzie, bo  co roku z tych pieniędzy były realizowane po-
trzeby naszych mieszkańców –pokaźne inwestycje np. stacja uzdatniania wody, doposażo-
ne zakłady m.in. ZUDZiGM. Myśli, że aby zapewnić płynność finansową , mamy pozy-
tywną opinię RIO, mimo, że jest możliwość zaciągnięcia kolejnego kredytu, ale także spła-
cenia kredytu, sądzi, że należy zaopiniować pozytywnie. 

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedziała, że
Pani Skarbnik zaprezentowała dokument, to oznacza, że się jemu nie przeciwstawia. Po-
prosiła następnie Przewodniczących komisji o przedstawienie wyników opiniowania pro-
jektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Barciany
na lata 2019-2031.

Przewodniczący Komisji  Finansów i  Budżetu – Andrzej  Szwajdych  -  powiedział,  że
podczas wspólnego posiedzenia komisji w  dniu 27 grudnia 2018 r. - 7 członków komisji
pozytywnie zaopiniowano projekt uchwały w sprawie  uchwalenia Wieloletniej Prognozy
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Finansowej Gminy Barciany na lata 2019-2031.

Zastępca  Przewodniczącej  Komisji  Samorządu,  Porządku  Publicznego  i  Ochrony
Środowiska  – Tamara  Musiałowska -   5  członków komisji  pozytywnie  zaopiniowało
projekt  uchwały  w  sprawie uchwalenia  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy
Barciany na lata 2019-2031.

Przewodnicząca  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Spraw  Socjalnych  –  Agnieszka
Kuczewska –  4 członków komisji pozytywnie zaopiniowało projekt uchwały w sprawie
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Barciany na lata 2019-2031

 
Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas przeprowadziła na-
stępnie głosowanie imienne w zakresie przyjęcia uchwały w sprawie uchwalenia Wielolet-
niej Prognozy Finansowej Gminy Barciany na lata 2019-2031. Poinformowała, że 13 gło-
sami za uchwała została przyjęta.  ( załącznik z głosowania imiennego stanowi załącznik
do protokołu) 

Ad. 8. Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedzia-
ła, że kolejnym punktami dzisiejszej sesji jest projekt uchwały w sprawie uchwalenia bu-
dżetu gminy Barciany na 2019 r. Poprosiła panią Skarbnik Gminy o omówienie projektu 
budżetu na 2019 r. 

Skarbnik Gminy – Magda Świercz omówiła projekt budżetu. Powiedziała, że dochody
zostały zaplanowane w wysokości 29.221.865,21 zł, w tym dochody majątkowe w wyso-
kości 120.000,00 zł, które w większej części wynikają ze sprzedaży majątku  oraz docho-
dy bieżące w wysokości 29.101.865,21 zł.  Omówiła z kolei wydatki  budżetu gminy w
wysokości 29.752.314,89 zł, z tego: wydatki bieżące w wysokości 26.646.880,04 zł, wy-
datki majątkowe w wysokości 3.105.434,85 zł. Budżet zaplanowany jest z deficytem w
wysokości 530.449,68 zł. Przychody budżetu w wysokości 1.914.378,68 zł, rozchody w
wysokości 1.383.929,00 zł. Ustala się dochody w kwocie 69.610,59 zł. z tytułu wydawa-
nia zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych oraz wydatki w kwocie 59.610,59 zł na
realizację zadań określonych w gminnym programie profilaktyki i rozwiązywania proble-
mów alkoholowych.  Ustala się wydatki w kwocie 10.000,00 zł. na realizację zadań okre-
ślonych w gminnym programie przeciwdziałania narkomanii. Ustala się dochody i wy-
datki z tytułu opłat i kar, o których mowa w art. 402 ust. 4-6 i art. 403 ustawy Prawo
ochrony  środowiska:  dochody  w  wysokości  21.000,00  zł,   wydatki  w  wysokości
21.000,00 zł.  Wydatki budżetu na 2019 obejmują zadania jednostek pomocniczych gmi-
ny na łączną kwotę 505.086,48 zł, w tym ze środków funduszu sołeckiego - na łączną
kwotę 505.086,48 zł. Plan przychodów i kosztów w łącznej kwocie dla  samorządowych
zakładów budżetowych: przychody – 893.395,00 zł, koszty – 878.016,00 zł. Plan docho-
dów i wydatków w łącznej kwocie rachunków dochodów samorządowych jednostek bu-
dżetowych prowadzących działalność na podstawie ustawy o systemie oświaty i wydat-
ków nimi sfinansowanych: dochody – 453.143,00 zł, wydatki – 453.143,00 zł. Rezerwa
ogólna wynosi 39.000,00 zł.  Rezerwa celowa wynosi 89.000,00 zł z przeznaczeniem na
zarządzanie kryzysowe.
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Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedziała, że
obowiązuje nas  procedura związana z uchwaleniem budżetu gminy Barciany na 2019 r.
zgodnie z uchwałą z 24 sierpnia 2010 roku.  

1) odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem:

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko-Dyjas odczytała projekt
uchwały  w  sprawie  uchwalenia  budżetu  gminy  Barciany  na  2019  r.  wraz  z
uzasadnieniem.

2) odczytanie opinii Komisji Stałych, w tym Komisji właściwej do spraw budżetu:

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko-Dyjas powiedziała, że ko-
misje wypowiedziały się pozytywnie w sprawie projektu budżetu gminy na 2019r. Komi-
sja Finansów i Budżetu, po zapoznaniu się z opiniami pozostałych komisji, także wydała
opinię pozytywną. Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko-Dyjas
poinformowała, że na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 27 grudnia poszczególne
komisje wyraziły opinie w tej kwestii.  Poprosiła Przewodniczących poszczególnych ko-
misji o przedstawiła tych opinii.

Przewodniczący  Komisji  przedstawili  opinie  w  sprawie  projektu  budżetu  gminy  na
2019r. (opinie stanowią załącznik do protokołu)   

3) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej:

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko odczytała opinię Regio-
nalnej Izby Obrachunkowej w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Bar-
ciany projekcie uchwały budżetowej Gminy Barciany na 2019 rok.

  
4) przedstawienie stanowiska Wójta w sprawie opinii Komisji Stałych i opinii Regional-
nej Izby Obrachunkowej w Olsztynie:

Przewodnicząca  Rady Gminy  –  Wiesława  Małgorzata  Kłaczko-Dyjas  zapytała  Wójta
Gminy, czy zabierze głos.

Wójt Gminy Barciany- Marta Kamińska zabrała głos i powiedziała, że nie będzie dysku-
towała z RIO, nie ma tez zresztą wyjścia, biorąc pod uwagę bieżąca sytuację finansową
naszej gminy, więc też zaopiniuje pozytywnie ten projekt, aczkolwiek chciałaby poinfor-
mować, że będzie składała wnioski o zmiany do budżetu, biorąc pod uwagę program na-
prawczy, który jest w trakcie przygotowania, biorąc pod uwagę wskaźniki po wykonaniu
budżetu 2018. 

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko-Dyjas podziękowała za
wypowiedź. 

5)  głosowanie nad projektem uchwały budżetowej.
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W związku z brakiem pytań  Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłacz-
ko-Dyjas przeprowadziła następnie głosowanie w trybie głosowania imiennego.  Poinfor-
mowała, że 13 głosami za uchwała została przyjęta.  ( załącznik z głosowania imiennego
stanowi załącznik do protokołu) 

Ad 9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas poprosiła Panią
Wójt Gminy  o udzielenie odpowiedzi na interpelacje.

Wójt  Gminy  –  Marta  Kamińska  udzieliła  odpowiedzi  na  interpelację  radnej  Tamary
Musiałowskiej  odnośnie  Drogosz  –  nielegalnego  wysypiska.  Poinformowała,  że   14
stycznia była przeprowadzona kontrola. Odpowiedź otrzyma radna na piśmie. 

Następnie Pani Wójt poinformowała, że odpowiedzi na interpelacje zostaną udzielone na
piśmie.  

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas  podziękowała
Wójtowi Gminy za udzielenie odpowiedzi na interpelacje.  

Ad 10. Wolne wnioski i informacje.

Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  Wiesława  Małgorzata  Kłaczko  –  Dyjas  poprosiła  o
zgłaszanie wolnych wniosków i informacji.

Przewodniczący Komisji Finansów i Budżetu – Andrzej Szwajdych  zgłosił na prośbę
sołtysa pana Piotra Drozda, chodzi mu o zatoczkę autobusową w Silginach – czy będzie
odśnieżana przez Spółkę czy Zarząd, bo przedtem jakoś to Zakład jeździł samochodem i
wszystkie przystanki objeżdżał i odśnieżył. Powiedział, że Pan Drozd zgłosił, że w tym
czasie nie są odśnieżone. Do kogo to będzie do Zarządu Dróg czy do Gminy. następnie
powiedział, że chodzi mu o podlicznik na świetlicy w Silginach – przez półtora miesiąca
nie było nic robione na świetlicy, a zostało pobrane 25 kilovatów prądu. Nie wie, czy to
Internet, bo tam jest zamontowana antena na dachu, czy to coś innego pobrało, bo nie
było  nic  użytkowane.  Nie  posądza  sołtys  o  to   sąsiadów,  ale  prosi  o  sprawdzenie.
Powiedział  następnie, że po trzecie to chodzi mu, że z funduszy sołeckich zamówione
zostały drogowskazy dla mieszkańców z funduszy sołeckich, żeby nie zginęły te znały w
związku z przenoszeniem Zakładu do Spółki.

    

Więcej wniosków nie zgłoszono.

Ad 11. Wnioski mieszkańców.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas  powiedziała, że
na 15 minut przed obradami sesji następujące osoby prosiły o głos: Danuta Czerwińska i
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Bronisław Krzyżanowski. Poprosiła o zachowanie takiej kolejności.

Mieszkanka Barcian – Pani Danuta Czerwińska powiedziała, że mamy nowy, 2019 rok.
Życzyła efektywnej pracy, która by przynosiła jakieś konkrety i życzyła, aby radni razem
z  Panią  Wójt  obmyślili  piękny  plan  dla  odbudowy naszej  gminy,  aby  nasza  gmina
odzyskała naprawdę dobry wizerunek i żeby się wszyscy cieszyli z waszej pracy. Dodała,
że  chciałaby  powiedzieć,  zwracając  się  do  radnego  Wiesława  Gajdowskiego,  że
wizerunek naszej gminy, to piękny oczywiście budynek, ale także super fajna sytuacja
finansowa i gospodarcza gminy i ogólne zadowolenie – nas mieszkańców. Wybraliśmy
Wójta,  cieszymy się  i  powinniśmy się  wszyscy radować z tego.    Chcielibyśmy być
traktowani w naszej gminie – my mieszkańcy – jako podmiot,  nie przedmiot,  bo Wy
Państwo  służycie  nam  swoją  pracą,  za  którą  dziękujemy.  Chciałaby  się  odnieść  do
interpelacji a propo dróg. Powiedziała, że przecież w ciągu 3 miesięcy te drogi się nie
uszkodziły. Był cały 2018 rok, piękna pogoda, co się działo, dlaczego część dróg, która
wymaga  odnowy,  nie  było  robione.  Następna  sprawa  –  Pan  Wiceprzewodniczący
Gajdowski  powiedział,  że  pieczę  nad  finansami  naszej  gminy  sprawują  Skarbnicy,
sprawują  też  nasze  panie  księgowe,  to  dlaczego  poprzez  tamte  lata  urzędowania  ci
Skarbnicy  zaniedbali sprawy, dlaczego nie reagowali, a może reagowali i mówili, tylko
dlaczego  władze  nic  nie  mówiły,  że  się  dzieje  źle  w  budżecie.  Co  się  działo  w
księgowością  naszą  w  gminie?  Czy  były  jakieś  kontrole?  Tak  jak  słuchała  tej  na
Pomorzu, że gmina została zlikwidowana, to była prowadzona kreatywna księgowość.
Może coś takiego i u nas się działo? Ja niestety nic nie mogę powiedzieć – to wymaga
kontroli. I na poprzedniej sesji jedna z mieszkanek zadała pytanie Pani Wójt, a propo
dojazdu pani Skarbnik.  Pani Wójt odpowiedziała szczegółowo jak to się dzieje.  Więc
także zada pytanie, zamykając to co było stare, nie wracamy do tego, ale jedna sprawa
wymaga wyjaśnienia – po przegranych wyborach Pana Kozyry zostało urządzone huczne
pożegnanie, więc pyta z jakich funduszy, kto pokrył koszty tego hucznego pożegnania
Pana Wójta? Czy to się odbyło z naszych podatków, z naszych pieniędzy, czy po prostu
Pan Kozyra pokrył z własnej kieszeni. I jeśli chodzi o skarbników, to uważa, że osoby,
które się tym zajmowały miały pieczę, były po prostu po Wójcie, po Przewodniczącej
zaraz w kolejności ważna osobą w gminie, dlaczego  w poprzednich latach tak się działo i
do dnia dzisiejszego i dlaczego te osoby, ci skarbnicy, księgowe, nie zostały po prostu
sprawdzone, rozliczone, co się stało z tym wszystkim? Dlaczego nikt nie ponosi za to
odpowiedzialności? Kończąc, naprawdę szczerze z całego serca życzy dobrej współpracy
z Wójtem i pracy dla nas  mieszkańców gminy. 

Następnie głos zabrał mieszkaniec Gminy – Bolesław Krzyżanowski. Powiedział, że to
co koleżanka miała powiedzieć to powiedziała,  za co dziękuje.    Chodzi mu o jedną
sprawę na ostatniej sesji – zgłaszał radny Jackiewicz o remont sali w Radoszach. Wziął to
pod uwagę, a tak to tak. Wiadomo, że na sali w piątki jest dużo ludzi, bo tam jest turniej
piłki nożnej, i takie fałszywe tezy, że „Jackiewicz był przeciwko hali”, że „Jackiewicz
to..” Niestety, widzi, że w miejscowości Drogosze brak jeszcze palmy i lotniska i już
będzie wszystko. W miejscowości Gęsie Góry porobione też cacy i co robić – jechać do
Gołdapi na wycieczkę.  A tu dach naprawić, dzieci też mają, czy nie można by pokleić? A
tutaj do Radosz – zapomniane Radosze.  Nie, tam w tej chwili też miał racje, że trzeba
coś zrobić.  Boja się ludzie wejść na ta  świetlice,  bo się  dach zawali.  Po ca ta  bieda
jeszcze? Naprawdę – zastanowić się nad wszystkim. W Drogoszach to naprawdę, już
chyba w okolicy nie ma nikogo, tylko palmy i lotniska. A takie miejscowości jak Radosze
to dachu nie można naprawić?  Prosi, by się zastanowić.
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Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas  podziękowała za
wypowiedź.  Podsumowała,  bo to ma być sformułowany wniosek. Rozumie,  że jest to
propozycja mieszkańca o to by przyjrzeć się sytuacji świetlicy w Radoszach. Jest na sali
pan Sołtys, jest radny z tego okręgu. Myśli,  ze ta sprawa powróci. Poinformowała, że
przy  naszej  Radzie  funkcjonuje  Komisja  Wniosków  i  Petycji  i  w  tym  kierunku
pójdziemy, bo ta komisja jest najwłaściwsza by nadać tok sprawie.   

Przewodniczący Komisji Finansów i Budżetu – Andrzej Szwajdych powiedział, że już
było  poruszane  na  sesjach  o  świetlicach,  że  są  jakieś  koszta,  są  przecież  fundusze
sołeckie, tam działają stowarzyszenia,  organizacje. Są bardzo piękne świetlice,  można
wymieniać od Mołtajn, przez Krelikiejmy, Ogródki. Sam wie, bo sam na salę zabiegał z
funduszy sołeckich o remont podłogi, następni przyszli,  wymalowali,  dbało się. Tylko
jest  najgorzej  znaleźć  właściciela  budynku,  bo  jak  są  fundusze  sołeckie  –  nie  ma
właściciela.  Macie fundusz - remontujcie, nie macie - nie będzie remontu. Jest GOK, a
wcześniej był zakład. Wcześniej był sklep, właściciel był po pieniądze z dzierżawy. Nie
ma sklepu – nie ma właściciela. Tam jest zaznaczone 9 tys na siłownię. Ogrodzenie –
cmentarz, na cmentarz już mamy wszystko kupione. Spółka, albo Zakład miało to zrobić
w tamtym roku.  Nie  zrobili.  Te  9  tys  jest  jakby powiedzieć  rezerwa  –  ono  leży  na
siłownię,  ale  nie  wiadomo,  gdzie  pójdzie,  czy  pójdzie  na  cmentarz  jak  braknie  do
ogrodzenia, czy pójdzie do budynku gospodarczego wyremontowanie piwnicy, bo znów
nie ma właściciela, a piwnica zagrożenie, bo ściany się sypią.  Zdaje mu się, że w tym
wszystkim trzeba znaleźć właścicieli budynków, żeby ktoś tym jeszcze kierował, a nie
zrzucać to wszystko na mieszkańców, że fundusze mają, bo jakie te fundusze. Jest na
pewno parę decyzji nietrafionych, niepotrzebnie wydanych  tych pieniędzy. Ale przy tych
funduszach to mieszkańcy wiedzą, że czymś mogą zarządzić, coś kupić, wyremontować
salę, kuchnię. Będzie teraz pani Wójt jeździć po zebraniach sołeckich, będzie miło zajść
wypić  kawę,  porozmawiać.  Bo sala  nie  służy tylko  od zebrania  do zebrania,  bo tam
przychodzi młodzież, grają spotykają się. Może się założyć, że Barciany tego nie mają,
ani Drogosze, ani inni. Nikt na nich nie krzyczy – „zdejmij buty”. Oni tam sobie pograją i
posprzątają.  Oni nie przyjadą do Barcian,  oni zostaną w Momajnach. Bo ich nie stać
jeździć 4 czy 5 osób. Chcemy stanowisk pracy,  ale zadbajmy o to,  żeby mieszkańcy
zostali. Bo nie będzie tyle stanowisk pracy, nauczycieli,  bo jak ci wszyscy młodzi się
wyprowadzą. Zostanie jedna szkoła – wystarczy, bo kogo będzie trzeba uczyć. Zadbajmy
jeszcze o to, co mamy, żeby to pozostało. 

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas  podziękowała za
wypowiedź.  Przypomniała,  że radny Szwajdych jest  w Komisji  Wniosków i Petycji  i
niech się po prostu tym zajmie. Pani Wójt również słyszy, bo to nie są wnioski kierowane
tylko do Rady, ale również do Wójta. 

Głos  zabrał  radny  Dawid  Jackiewicz  w  sprawie  wniosku  Pana  Krzyżanowskie.
Powiedział,  ze ogólnie w naszej gminie ktoś odpowiada za wszystkie świetlice.  GOK
trzyma  piecze  nad  wszystkimi  świetlicami.  Czyli  za  nieprzyjemne  zniszczenia,  w
przypadku Radosz, powinien konsekwencje ponieść Dyrektor  GOK-u, który zaniedbał
sporo spraw. Świetlica z Radosz nie jest sprzed pól roku, dwóch miesięcy, tylko temat
sprzed 8 lat. Wspomniał wcześniej radny Szwajdych o pracy. Odniósł się, ze 8 lat temu
on na świetlicę kupił sprzęt za swoje własne pieniądze, dał dla chłopaków, żeby ćwiczyli.
Wyremontował  te  świetlicę  sam –  chłopaków  skrzyknął  i  powiedział,  im  że  robimy
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remont i poprosił sołtysa, radnego, żeby zgłosili, że potrzeba jednego pracownika, żeby
poprawił na dachu dwie dachówki. Byłby temat zamknięty 8 lat temu. Rok minął, już nie
chce tego rozdrapywać. Uważa, że mamy kryzys,  ale topór wojenny trzeba zakopać i
wyjść z tego kryzysu, bo skoro nie ma na wypłaty dla pracowników. Ale jeśli doszło do
takiej sytuacji, bo doszło, przez lata nic się nie robiło, bo nie chciało się poprawić dwóch
dachówek, bo można było tego pracownika przywieść, który i tak gdzieś te prace robił.
Po roku czasu od niewymienienia tej dachówki, Nadzór zagroził uczęszczania. Niestety -
musiał  zabrać  sprzęt,  zaniósł  do  mieszkania  prywatnego  i  udostępnił  ten  sprzęt  w
mieszkaniu prywatnym  dla młodzieży z dwóch miejscowości. Ten sprzęt musiał zabrać,
bo niestety młodzież przychodziła, za późno, ale starał się pomóc jak mógł, nie będąc
radnym, sołtysem , tylko chłopakiem z młodzieży, nie mając żadnych środków, zresztą
kto  zobaczy moje  zeznanie  podatkowe,  to  jestem jednym z  najbiedniejszych  osób w
gminie.  Drugi temat, który poruszył  Pan Bolek Krzyżanowski, to są pomówienia.  Nie
chce nikomu konkretnie wypominać, ale chciałby żeby przychodzili na sesje i o to mu
chodziło, żeby zrobić sesje o godzinie 17 . Niech przyjdzie więcej mieszkańców, niech
posłuchają, co się tutaj wydarza. Przypomniał, że na I sesji powiedział, że parę osób jest
tu dla własnej korzyści. Jak to na Barcianach przekręcono – że wyzwałem wszystkich od
złodziei.   Nie chciałby, aby takie rzeczy się wydarzały, ale tak było. Powiedział, ze ni
mówił  w żadnym wypadku,  że  sala  w Barcianach  jest  niepotrzebne,  tylko  mówił,  że
fajnie, że postawili ten obiekt, można to jeszcze było lepiej docisnąć, można było parę
złotych więcej, a w innej inwestycji odebrać, jak nietrafnie. Ale go bolało to, że obok jest
sala druga, która była do tego czasu bez przerwy używana.   To tak samo jak ze świetlicą
z Radosz, nikt nie pomyślał, że coś się z ta salą dzieje, że gdzieś zacieka dach i żeby nie
wybory,  to nie wie czy by się tak samo nie skończyło  z ta salą w Barcianach jak ze
świetlicą w Radoszach.  Może nie jest mówcą, nigdy nie był, ale przyszedł tutaj w takiej
prostej  kwestii  poruszyć.  Szanujmy się. Ma ciężki charakter,  może dlatego że zawsze
wytykam jakieś nieścisłości itd. I kogoś to może boleć, ale mówi co myśli i tak samo
radni mogą do niego mówić co myślą, ale chce żeby mówić prawdę. To nie jest miłe, że
musi mieszkaniec przychodzić i w jego obronie mówić, że ktoś go pomawia, to ni o to
chodzi. Kolejny temat – jeśli GOK nadzoruje te wszystkie świetlice, no to zróbmy jakiś
program,  pomyślmy coś  o  tym jako komisje,  żeby zrobić  to  jakoś  tak,  żeby to było
rzetelnie  robione,  żeby  nie  dochodziło  do  takich  przypadków,  jaki  się  wydarzył  w
Radoszach, no bo to jest niedopuszczalne i wnosi wniosek o to, co się tam wydarzyło –
wyliczyć  szkody  na  tym  budynku  i  ponieść  do  odpowiedzialności  kogoś,  kto  za  to
odpowiada, a jego zdaniem jest to Dyrektor GOK-u.    

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas przypomniała, że
§ 39 Statutu Gminy Barciany mówi o tym, co rozumiemy przez wnioski mieszkańców.
Są tu wytyczne sformalizowane, jeżeli chodzi o wniosek. Nie przerywała wypowiedzi
radnego,  bardzo  świadomie.  Poprosiła,  by  na  przyszłość  te  wnioski  były  bardziej
sformalizowane. Podziękowała za głosy mieszkańców. 

Pani  Danuta Czerwińska – mieszkanka Gminy powiedziała,  że Przewodnicząca  Rady
Gminy nie odpowiedziała jej na zadane pytanie – z czyich pieniążków zostało pokryte
pożegnanie Pana Wójta Kozyry w Feniksie. Czy to było z pieniążków podatników, czy z
jego własnej kieszeni. 

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedziała, że
nie jest w tej chwili w stanie na to pytanie odpowiedzieć. 
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Pani Danuta Czerwińska – mieszkanka Gminy zapytała, a kto ma to wiedzieć. Przecież
prawie wszyscy radni byliście na tej imprezie i wiecie dokładnie.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powtórzyła, że na
to  pytanie  nie  odpowie.  Odpowie  w   momencie,  kiedy  będzie  do  tego  pytania
przygotowana.  

Pani  Danuta  Czerwińska  –  mieszkanka  Gminy  powiedziała,  że  jeszcze  jedna  rzecz
umknęła jej uwadze. Na forum internetowym był wpis, że „jaką wybraliście Wójt, skoro
wam nie zorganizowała fajerwerków” . To zdała pytanie, z jakich funduszy miała Pani
Wójt zorganizować te fajerwerki, skoro budżet gminy to był prawie zero. 

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas zapytała, jaki jest
wniosek, bo  w taki sposób nie dojdziemy do niczego. Poprosiła, by zgłaszane wnioski
przez radnych i gości, którzy zgłoszą ten fakt przed sesja , miały swoja wymowę, żeby
były  jasno  sprecyzowane  i  aby  to  nie  było  sprecyzowane  „acha  i  jeszcze  jedno”.
Poprosiła,  by  być  przygotowanym  do  takiej  wypowiedzi,  a  nie  to  co  się  na  forum
internetowym pojawiło, o czy nie ma zielonego pojęcia, ale skoro takie są dokumenty, na
których Państwo opierają swoje wnioski, to bardzo prosi aby ten wniosek był postawiony
jasno, bo przy takiej mnogości spraw, które w Pani wypowiedzi wybrzmiały – przeprasza
ale nie jest  w stanie w ogóle odpowiedzieć. 

Pani Danuta Czerwińska – mieszkanka Gminy powiedziała, że hejt, który się odbywa na
obecnej Pani Wójt to jest trochę nie na miejscu. 

Radny Dawid Jackiewicz zajął stanowisko w obronie Pani Czerwińskiej – mieszkanki.
Powiedział, że w tym punkcie wnioski mieszkańców powinniśmy dodać punkt „opinie
mieszkańców” , tak by mieszkańcy mogli się zjawić i o czymś porozmawiać. Bo nie chce
żebyśmy  tu,  radni,  zachowywali  jak  szlachta.  Chodzi  o  to,  żeby wysłuchać  prostych
ludzi, bo każdy ma prawo się wypowiedzieć, bo o to chodzi w demokracji, żeby każdy
mógł sobie przyjść wypowiedzieć się, bo to nie chodzi o to, żeby Pani się śmiała pod
nosem,  to  co  ja  mówię.  Nie  chodzi  o  to,  że  każdy  mieszkaniec  musi  ten  wniosek
przygotować  konkretnie  merytorycznie  itd.  Zawsze  możemy  pomóc  i  dajmy  się
wypowiedzieć. 

Przewodnicząca  Rady Gminy – Wiesława Małgorzata  Kłaczko – Dyjas  w związku z
wyczerpaniem tematu zamknęła ten punkt.

Ad 12. Sprawy różne.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedziała, że
dopiero  teraz  wie,  czego  dotyczyły  wypowiedzi  radnego  Sejmiku  Wojewódzkiego  i
radnych  powiatowych,  którzy  brali  udział  w  naszych  sesjach  w  ostatnich  latach.
Każdorazowo podczas wystąpień  pojawiały się słowa o kulturze, które panuje w tym
pomieszczeniu, o pewnych regułach etyki i słownej i zachowania. Dopiero teraz wie, bo
tak  naprawdę,  odkąd  jest  obecna  na  sesjach  –  przynajmniej  26  lat  i  takie  było  jej
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wyobrażenie o sesji, jak do tej pory się odbywało, albowiem była kiedyś obserwatorem
sesji,  uczestnikiem  także,  bo  nie  raz  była  „wywoływana  do  odpowiedzi”.  Prosi  o
wybaczenie,  ale  jej  wizja  Rady i  odbywania  sesji  ,  może  jest  skrzywiona  pewnymi
zasadami, które są jej wpojone i pewnymi zasadami, które obowiązywały nie tylko w tej
Sali, ale jeszcze w byłym budynku. Ale teraz dopiero wie, co nam radnym zauważano, w
kulturze wypowiedzi. Pewne zachowania po stronie osób wyjaśniających, informujących,
były  tutaj  przyjęte,  radny mówił  wtedy,  kiedy  miał  udzielono  głos,  tak  samo  osoby
zaproszone.  Sesje  zawsze  były  jawnymi.  Tak  licznie  istotnie  nie  było.  Ale  jako
Przewodnicząca wysyłała te zaproszenia, były dostępne. Będzie rozmawiała z radnymi na
temat  wizji  radnych.  Obowiązki  Przewodniczącej  są  wpisane  w Statut,  jest  porządek
sesji, którego nie może zachwiać ani pewnym reguł. Złamać. Poza tym wydaje się, że
jeśli będziemy mówili jasno i krótko, będzie po prostu łatwiej i praca wykonana. Będzie
ustalała z radnymi sposoby zachowania i etykiety na sesjach, bo nie chce nikomu swojej
woli narzucać. Dlatego też pewne obwarowania ma Statut Gminy i wolałaby się tego
trzymać, ale jeżeli radni dadzą przyzwolenie, to i tak będzie reguł się trzymała. Są pewne
sprawy, na które nie jesteśmy w stanie od razu odpowiedzieć, dlatego są protokołowane i
nagrywana i zapisywane na nośniku audio.  Będziemy dążyli, bo tak mówi ustawa do
transmitowania sesji,  a  głosowania będą  sprawniejsze za  pomocą urządzeń,  a  nie  jak
dotychczas  wyczytywania.  Tak  to  się  dzieje  w  innych  samorządach.  Dlatego  po
wystąpieniu Pana Bolesław spróbowała skonstruować wniosek, a w przypadku mówienia
dłuższego  to  te  wnioski  się  pogubią.  Zaistniała  nowa  jakość.   Jeżeli  będziemy
rozgrzebywali,  to  do  niczego  nie  dojdziemy,  bo  ta  piłeczkę  będziemy  przerzucać.
Przewodnicząca  powiedziała,  że  ma  wrażenie,  że  wybory  się  jeszcze  nie  skończyły.
Uważa, że nasze społeczeństwo się już jasno wypowiedziało i obdarzyło zaufaniem po
raz  kolejny,  albo  po  raz  pierwszy.   Niech  te  wybory  się  skończą.   Nie  możemy
rozpatrywać na sesji spraw, które są na forum. Tak jak się mówi, że papier wszystko
przyjmie, tak samo można powiedzieć o Internecie, że Internet wszystko przyjmie. Nie
prowadzi to do niczego dobrego. Nie czuje się odpowiedzialna za te wpisy, nawet ich nie
czytała.  Korzysta z Internetu, ale w innym celu. Nie jest żadna tajemnica z jakiś środków
to było sfinansowane, bo Pani Wójt i Pani Skarbnik mogą to sprawdzić bo mają taką moc
sprawczą. Prosi o jasne precyzowanie wniosków. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy – Wiesław Gajdowski  zwrócił  się  do Pani  Danuty
Czerwińskiej. Trzeba rozgraniczyć pewne sfery życia prywatnego i publicznego. Bo na
następnej sesji zapyta Pani mnie : „Panie Gajdowski co pan jadł w niedzielę na obiad”. Ja
Pani na to pytanie nie odpowiem, bo ja mam taka kulturę, że nie odpowiem i nie odważę
się takich pytań kierować do nikogo. Po to jesteśmy w Radzie,  aby zadawać pytania
zdroworozsądkowe.  Nas obowiązują pewne obwarowania  prawne,  ale  życie  prywatne
prosi  zostawić  dla  nas,  dla  naszych  rodzin,   bo  stara  się  żyć  zgodnie  z  normami
moralnymi i prawnymi. 

Radna  Tamara  Musiałowska  powiedziała,  że  skoro  jest  Komisja  Skarg,  Wniosków  i
Petycji do kogo mieszkańcy z pytaniami mogą się zgłaszać.  

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas to jest bardzo
dobre pytania. Poprosiła radnych, by po sesji zostać i porozmawiać, bo to jest nowy twór
i w informacjach na sesji przedstawi.

Radna Tamara Musiałowska zadała drugie pytanie, bo Zakład Utrzymania Dróg i Zieleni
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został rozwiązany, czy Pan Paweł Oracz przekaże dla Spółki listę prac, które zaczął, a
mają być ukończone.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas odpowiedziała, że
to jest bardzo dobre pytanie, ale do Pani Wójt.

Wójt Gminy – Marta Kamińska odpowiedziała, że tak będzie zapewniona ciągłość prac. 

Radna Tamara Musiałowska odniosła się jeszcze do wypowiedzi Pana Krzyżanowskiego,
który powiedział, że Drogosze są piękne i jeszcze tylko lotniska brakuje.  Nie zgodzi się
z tym,  a  wręcz przeciwnie,  bo Radosze mają wiatę  autobusową, a  my niestety przez
kilkanaście lat tej wiaty przystankowej nie mamy i nie wiadomo kiedy będziemy mieli. A
to jak jest zadbane, to dzięki Pani Sołtys i byłym radnym z tego względu, że wieś brała
udział w konkursie Najpiękniejszej Wsi – dwa razy brała udział w tym konkursie. Jest
jeszcze dużo problemów.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas powiedziała, że
jest pod wrażeniem kultury wypowiedzi Radnej Tamary Musiałowskiej, która jest po raz
pierwszy  w  Radzie  i  nigdy  nie  brała  udziału  w  sesjach.  Na  poprzedniej  sesji  tez
wybrzmiał  Pani  zdroworozsądkowy  głos,  bardzo  dobitnie  i  jasno.  Może  nie  do
wszystkich dotarł, ale dziękuje. Bo mimo wszystko potrafi Pani docenić pracę Pani sołtys
i byłych radnych. To jest rzadkie, ale niech to tak trwa.        

Więcej spraw różnych nie zgłoszono.

Ad 13. Zakończenie obrad.

Przewodnicząca Rady Gminy – Wiesława Małgorzata  Kłaczko – Dyjas,  w związku z
wyczerpaniem porządku obrad IV sesji Rady Gminy,  zamknęła jej posiedzenie o godz.
14.50, dziękując wszystkim za udział.

                     
    Przewodnicząca Rady Gminy

  Wiesława Małgorzata Kłaczko – Dyjas
                                                    

Protokolant:
Emilia Aneta Żelichowska
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